
Prof. dr. Wilken Engelbrecht – Kandidát do AS FF UP 
KDO JSEM? 

Když jsem v roce 1990 přijel na vědeckou stáž do tehdejšího Československa, dostal jsem 
návrh, abych v Olomouci i v Bratislavě znovu vybudoval obor Nizozemská filologie. Na obou 
místech jsem pak vybudoval funkční obory, v Olomouci dokonce jedinou samostatnou 
katedru nederlandistiky v ČR,  která získala mezinárodní renomé a má za sebou velký počet 
publikací a projektů. Od té doby jsem zde v Olomouci habilitoval (2005) a získal profesuru 
(2012), druhou profesuru jsem získal v polském Lublinu (2018) a za moje zásluhy mě v r. 
2012 nizozemská královna Beatrix vyznamenala v r. 2012 řádem Oranje-Nassau. 

V Akademickém senátu FF UP mám bohaté zkušenosti, třikrát jsem se stal jeho předsedou, 
dvakrát jsem byl proděkanem FF UP. Ve vysokém školství mám zkušenosti v Nizozemsku, 
Belgii, Německu, Polsku, Slovensku a samozřejmě v ČR. Mohu tedy porovnávat podmínky 
v různých zemích, kde často řeší univerzity podobné problémy jako u nás.  

V mojí práci jak na katedře tak na univerzitě a v mezinárodní spolupráci se vždy snažím o 
dialog a rozumný kompromis.  

 

CO JE PRO MNE DŮLEŽITÉ? 

• Kreditní systém není způsob financování, ale kredity musejí odpovídat množství práce, 
kterou student vykonává, aby mohl získat potřebné znalosti dotyčného předmětu 

• Malé obory, zejména „menší“ filologie, jsou pro fakultu obohacením. Měly by dostat 
dostatečný prostor a finanční prostředky k tomu, aby fungovaly 

• Tarifní mzdy musejí být na celé univerzitě stejné – není podstatný rozdíl mezi odborným 
asistentem jaderné fyziky a odborným asistentem archeologie: oba musejí odvádět 
kvalitní práci ve svém oboru 

• V současné době znamená získání grantu hlavně práci navíc – často se snižuje plat na 
základě odučených hodin, aby akademik nepracoval „vice než 100 %“ – i když de facto 
dělá hodně navíc, aniž se zmenšují jiné úkoly 

• Osobní hodnocení a příplatky by měly být přidělovány na základě jasného výkonu práce, a 
to nejen vědecké, nýbrž i pedagogické 

• Fakulta by měla zlepšit podmínky pro habilitaci zejména pro mladé akademičky, které 
často musejí kombinovat vědeckou a pedagogickou práci s péčí o rodinu. Bez mladých 
habilitovaných kolegyň a kolegů není budoucnost pro obory 

• Akademická práce je hlavně tvůrčí – podmínky to musejí umožňovat: přístup k literatuře, 
inspirující prostředí, možnost osobního rozvoje mladých vědců 

 

DOTAZY? 

Chcete-li se mě na něco zeptat, nebo znát můj názor na určitou problematiku, neváhejte mi 
napsat na adresu wilken.engelbrecht@upol.cz  
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